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REVISTA PRESEI 

 

 EXCLUSIV Marile reforme asumate de guvern prin programul de 

convergență: listarea la bursă a pachetelor de acțiuni la firmele de stat, 

emiterea de obligațiuni verzi și reforma pensiilor 

Economedia prezintă în exclusivitate Programul de convergenţă, aprobat miercuri 

în ședinţa de Guvern. Printre cele mai importante reforme asumate în program se 

numără listarea pe piața de capital a unui pachet de acțiuni la companiile unde 

statul este acționar, reforma pensiilor, dar și emiterea de obligațiuni ”verzi” pentru 

finanțarea deficitului de stat, așa cum fac deja multe state membre UE 

 Citește aici Programul de convergență pentru perioada 2021 – 2024 

Cele mai importante prevederi din Program: 

Se are în vedere îmbunătățirea performanței companiilor de stat prin aplicarea 

prevederilor Legii 111/2016 privind guvernanța corporativă, listarea pe piața de 

capital a unui pachet de acțiuni la companiile unde statul este acționar. Trebuie 

menționată oferta publică primară pentru vânzarea unui pachet de 10% acțiuni nou 

emise la SPEEH Hidroelectrica S.A., prin majorare de capital social. 

Pe termen mediu, toate categoriile de cheltuieli bugetare, cu excepția formării brute 

de capital fix se vor reduce treptat ca pondere în PIB. Ajustări semnificative ca 

pondere în PIB sunt estimate la cheltuielile de personal (în reducere cu 1,4 puncte 

procentuale în intervalul 2022-2024) și asistență socială (în reducere cu 0,9 puncte 

procentuale în intervalul 2022-2024) în contextul menținerii politicii salariale și 

sociale prudente, implementată începând cu 2021. 

În anul 2021, necesarul brut de finanțare se situează la aproximativ 130,8 miliarde 

lei. Volumul total al împrumuturilor care urmează să fie atrase de Ministerul 

Finanțelor de pe piețele interne și externe este determinat de un nivel al deficitului 

bugetar de ~80 miliarde lei (7,16% din PIB) și de nivelul datoriei publice care 

urmează să fie refinanțat în 2021 în valoare de 50,9 miliarde lei.  

https://cdn.economedia.ro/wp-content/uploads/2021/05/Program-de-convergent%CC%A6a%CC%86-2021.pdf
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Pentru anul 2021, volumul indicativ al titlurilor de stat anunțate care urmează a fi 

emise pe piața internă este de aproximativ 85,5 miliarde de lei, în timp ce suma 

care va fi mobilizată de pe piața externă este de aproximativ 8,5 miliarde 

(echivalent) euro prin emisiuni de euroobligațiuni în cadrul programului MTN, 

prin trageri de la instituții financiare internaționale (IFI) și împrumut UE – 

Instrument SURE. 

Având în vedere nivelul estimat al deficitelor bugetare ESA în perioada 2021 – 

2024, Finanțele estimează că ponderea datoriei guvernamentale brute nu va depăși 

54,0% din PIB. 

Pe termen mediu, se are în vedere diversificarea instrumentelor de finanțare, prin 

realizarea de emisiuni de obligațiuni „verzi” și crearea Cadrului general de 

emisiuni de obligațiuni verzi la nivel suveran, urmând să fie identificate în bugetul 

de stat proiectele de investiții/cheltuieli „verzi”. 

Impactul pozitiv al reformelor și investițiilor cuprinse în PNRR nu a fost inclus în 

bugetul aprobat pe anului 2021. Odată cu aprobarea planului de către Consiliul 

Uniunii Europene (ca urmare a propunerii Comisiei Europene), fluxurile financiare 

determinate de proiectele finanțate prin PNNR vor fi cuprinse în rectificarea 

bugetară a anului 2021. 

În ceea ce privește impactul fondurilor europene atrase prin PNRR asupra 

perspectivelor economice pe termen mediu, se așteaptă un efect adițional asupra 

creșterii economice de circa 1,1 puncte procentuale, în medie, în fiecare an al 

perioadei 2021-2026. 

În 2021 este așteptată o revenire completă a activității economice, cu un avans 

estimat al PIB real de 5%. Pentru perioada 2022 – 2024 se estimează că economia 

românească va crește cu un ritm mediu anual de 4,9%. Cererea internă, cu un ritm 

mediu anual de 5,4%, va continua să reprezinte motorul creșterii economice în 

acest interval. 

 

 

https://economedia.ro/ministerul-finantelor-vrea-sa-se-finanteze-prin-obligatiuni-verzi.html#.YJLKwLUzZPY
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Bugetul aprobat pentru anul 2021 cu un nivel al deficitului bugetar de 8% din PIB 

(în termeni ESA) asigură o ajustare de 1,2 puncte procentuale față de 2020. Pe 

termen mediu este estimată o reducere semnificativă a deficitului bugetar de 

aproximativ 6,3 puncte procentuale până în 2024, în condițiile unei diminuări 

semnificative a cheltuielilor bugetare ca procent în PIB și a creșteri ușoare a 

veniturilor bugetare (% în PIB). Traiectoria de consolidare fiscală este reflectată și 

în termeni structurali începând cu acest an când este estimată o valoare a deficitului 

structural la 7,6% din PIB, urmând ca în anul 2024 acest indicator să coboare la 

3,6% din PIB, ceea ce generează o ajustare de aproximativ 4 puncte procentuale pe 

termen mediu 

Pentru anul 2021 este așteptată o ușoară ajustare a deficitului de cont curent. Pe 

termen mediu, nivelul deficitului de cont curent este estimat să se mențină în jurul 

valorii medii anuale de 11,3 miliarde euro, însă, exprimat ca pondere în PIB, se va 

ajusta treptat, până la nivelul de 3,9% în 2024. 

Estimările indică o traiectorie descendentă a inflației pe parcursul intervalului de 

prognoză. Pentru anul 2021 se așteaptă o creștere a ratei inflației, atât ca medie 

anuală (3,1%), cât și la finele anului (3,2%). Cu toate acestea, pe termen mediu 

2022-2024, în lipsa altor presiuni asupra prețurilor de consum, se preconizează un 

trend descendent al inflației, ajungând în anul 2024 la 2,4% la sfârșitul anului și 

2,5% ca medie anuală. 

O schimbare de paradigmă o reprezintă planul de prioritizare a proiectelor de 

investiții publice semnificative, pentru a spori absorbția fondurilor UE. Mai precis, 

ordonatorii principali de credite sunt obligați să finanțeze cu precădere, în funcție 

de necesarul de finanțare, acele proiecte de investiții publice care obțin punctaje 

ridicate în urma aplicării principiilor și criteriilor de prioritizare. 

Finanțele mai susțin că România își menține angajamentul de aderare la Zona 

Euro, dar eforturile Guvernului se concentrează în continuare pe minimizarea 

efectelor sociale și economice negative ale pandemiei. 

(Sursa: economedia.ro) 
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 Guvernul a dat OUG pentru modificarea unei legi din Codul Muncii: Lista 

completă a actelor normative adoptate în ședință 

STIRIPESURSE.RO vă prezintă actele normative adoptate de Guvern în ședința 

din 5 mai 2021 

I. ORDONANȚĂ DE URGENȚĂ 

1. ORDONANȚĂ DE URGENȚĂ pentru modificarea și completarea Legii nr. 

53/2003 - Codul muncii, cu modificările și completările ulterioare 

2. ORDONANȚĂ DE URGENȚĂ privind utilizarea semnăturii electronice 

avansate sau semnăturii electronice calificate însoțite de marca temporală și sigiliul 

electronic calificat al angajatorului în domeniul relațiilor de muncă și pentru 

modificarea si completarea unor acte normative 

II. HOTĂRÂRI 

1. HOTĂRÂRE pentru modificarea Normelor metodologice de aplicare a Legii nr. 

200/2006 privind constituirea şi utilizarea Fondului de garantare pentru plata 

creanțelor salariale, aprobate prin Hotărârea Guvernului nr. 1850/2006 

2. HOTĂRÂRE privind aprobarea amendamentului convenit între Guvernul 

României şi Banca Internaţională pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare, prin 

scrisoarea semnată la Washington în data de 24 august 2020 și la București în data 

de 6 octombrie 2020, la acordurile de împrumut dintre România şi Banca 

Internaţională pentru Reconstrucţie şi Dezvoltare 

3. HOTĂRÂRE pentru punerea în aplicare a prevederilor art. 41 alineat (4) din 

Legea nr. 95/2006 privind reforma în domeniul sănătății 

4. HOTĂRÂRE pentru aprobarea Notei de fundamentare privind necesitatea și 

oportunitatea efectuării cheltuielilor aferente proiectului de investiții „Dotarea 

Laboratorului de Radiologie și Imagistică Medicală și a Blocului Operator din 

cadrul Spitalului Clinic de Urgență Bagdasar-Arseni București“ 

 

 

https://www.stiripesurse.ro/
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5. HOTĂRÂRE pentru aprobarea Acordului de modificare și reconfirmare a 

Acordului de finanțare din data de 19 noiembrie 2013 între Guvernul României şi 

Fondul European de Investiții, semnat la Luxemburg la 18 iunie 2020 şi la 

București la 24 septembrie 2020 

6. HOTĂRÂRE privind suplimentarea pe anul 2021 a sumei prevăzute ca justă 

despăgubire aprobată prin Hotărârea Guvernului nr. 175/2012 privind declanşarea 

procedurilor de expropriere a imobilelor proprietate privată care constituie 

coridorul de expropriere al lucrării de utilitate publică "Centura municipiului 

Rădăuţi", precum și modificarea şi completarea anexei nr. 2 la Hotărârea 

Guvernului nr. 175/2012 

7. HOTĂRÂRE privind rectificarea Anexei nr. 2 la Hotărârea Guvernului nr. 

415/2010 privind declanşarea procedurilor de expropriere a imobilelor proprietate 

privată situate pe amplasamentul lucrării de utilitate publică "Autostrada Bucureşti- 

Constanţa, tronsonul 6, Cernavodă-Constanţa" 

8. HOTĂRÂRE privind trecerea unor construcții aflate în administrarea 

Ministerului Transporturilor și Infrastructurii și concesiunea Societății Naționale 

Aeroportul Internațional „Traian Vuia” Timișoara S.A., din domeniul public în 

domeniul privat al statului, în vederea scoaterii din funcțiune, casării și 

valorificării, precum și actualizarea anexei nr. 16 la Hotărârea Guvernului nr. 

1705/2006 pentru aprobarea inventarului centralizat al bunurilor din domeniul 

public al statului 

9. HOTĂRÂRE pentru aprobarea indicatorilor tehnico-economici ai obiectivului 

de investiții "Autostrada Ploiești-Buzău", județele Prahova și Buzău 

10.HOTĂRÂRE privind aprobarea unor modificări şi completări în inventarul 

centralizat al bunurilor din domeniul public al statului aflate în administrarea 

Ministerului Apărării Naţionale, situate în judeţele Constanța, Vâlcea, Dolj, 

Covasna, Ilfov și municipiul București 

11.HOTĂRÂRE privind actualizarea valorii de inventar a unui imobil aflat în 

domeniul public al statului şi administrarea Instituţiei Prefectului – Judeţul 

Botoșani din subordinea Ministerului Afacerilor Interne 
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12.HOTĂRÂRE privind actualizarea valorii de inventar pentru un imobil aflat în 

domeniul public al statului şi administrarea Ministerului Afacerilor Interne – 

Inspectoratul pentru Situații de Urgență „General Eremia Grigorescu” al județului 

Galați, precum și trecerea unor construcţii din domeniul public al statului în 

domeniul privat al acestuia, în vederea scoaterii din funcţiune, casării şi 

valorificării 

13.HOTĂRÂRE privind recunoaşterea Asociației Revista Convorbiri Literare ca 

fiind de utilitate publică 

14.HOTĂRÂRE privind modificarea şi completarea, după caz, a codului de 

clasificație, denumirii, descrierii tehnice, adresei și anului dobândirii unor bunuri 

imobile aparţinând domeniului public al statului aflate în administrarea 

Administraţiei Naţionale “Apele Române” prin administrațiile bazinale de apă, 

instituție publică aflată în coordonarea Ministerului Mediului, Apelor şi Pădurilor, 

prevăzute în anexa nr. 12 la Hotărârea Guvernului nr. 1705/2006 pentru aprobarea 

inventarului centralizat al bunurilor din domeniul public al statului, ca urmare a 

actualizării legislaţiei în domeniu, respectiv a efectuării lucrărilor de cadastru şi 

publicitate imobiliară 

15.HOTĂRÂRE privind modificarea datelor de identificare și a valorii de inventar 

a unor imobile aflate în domeniul public al statului și în administrarea 

Penitenciarului Gherla din subordinea Administrației Naționale a Penitenciarelor, 

precum și trecerea acestora din domeniul public al statului în domeniul privat al 

acestuia, în vederea scoaterii din funcțiune și demolării 

16.HOTĂRÂRE pentru aprobarea modului de repartizare şi de utilizare parțială a 

sumelor prevăzute la lit. c) şi d) din anexa nr. 3/13/02a la Legea bugetului de stat 

pe anul 2021 nr.15/2021 

17.HOTĂRÂRE privind aprobarea modelului steagului comunei Sânzieni, județul 

Covasna 

18.HOTĂRÂRE pentru completarea art. 40 alin. (1) din Normele metodologice de 

aplicare a prevederilor Ordonanței de urgență a Guvernului nr. 40/2015 privind 

gestionarea financiară a fondurilor europene pentru perioada de programare 2014-

2020, aprobate prin Hotărârea Guvernului nr. 93/2016 
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19.HOTĂRÂRE privind declanșarea procedurilor de expropriere a tuturor 

imobilelor proprietate privată situate pe amplasamentul suplimentar, necesar pentru 

relocarea utilităților, care fac parte din coridorul de expropriere al lucrării de 

utilitate publică de interes național “Autostrada de centură București”, sector 

Centura Sud km 52+770 – km 100+900 – Lot 2 km 69+000 – km 85+300 

20.HOTĂRÂRE privind transmiterea unei părți din imobilul “Terenuri aferente 

canalului Dunăre-Marea Neagră, inclusive zonele de siguranță” aflat în domeniul 

public al statului, administrarea Ministerului Transporturilor și Infrastructurii și 

concesiunea Companiei Naționale “Administrația Canalelor Navigabile” S.A. 

Constanța în domeniul public al comunei Cumpăna, jud. Constanța precum și 

modificarea anexei nr. 16 la Hotărârea Guvernului nr. 1705/2006 pentru aprobarea 

inventarului centralizat al bunurilor din domeniul public al statului 

21.HOTĂRÂRE pentru modificarea și completarea Hotărârii Guvernului nr. 

339/2020 privind aprobarea Programului Național Apicol pentru perioada 2020-

2022, a normelor de aplicare, precum și a valorii sprijinului financiar 

22.HOTĂRÂRE privind modificarea anexei nr. 1 la Hotărârea Guvernului nr. 

108/2019 pentru aprobarea schemei “Ajutor de minimis pentru aplicarea 

programului de susținere a producției de usturoi”, precum și pentru stabilirea unor 

măsuri de verificare și control al acesteia 

III. MEMORANDUMURI 

1. MEMORANDUM cu tema: Aprobarea distribuirii alocărilor financiare ale 

României aferente obiectivului de cooperare teritorială europeană între programele 

Interreg la care va participa România în perioada de programare 2021-2027 și 

mandatarea Ministrului Dezvoltării, Lucrărilor Publice și Administrației în 

procesul de reajustare a acestor sume 

2. MEMORANDUM cu tema: Strategia de administrare a datoriei publice 

guvernamentale 2021-2023 
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3. MEMORANDUM cu tema: Desemnarea Ministerului Educației în calitate de 

Autoritate Națională și a Agenției Naționale pentru Programe Comunitare în 

Domeniul Educației și Formării Profesionale (ANPCDEFP) în calitate de Agenție 

Națională, pentru implementarea Programului Erasmus+ și a Corpului European de 

Solidaritate (CES) în România, în perioada 2021-2027 

4. MEMORANDUM cu tema: Monitorizarea şi evaluarea complexă pe bază 

trimestrială a acțiunilor întreprinse de Guvern pentru îndeplinirea Programului de 

guvernare, activității ministerelor și diseminarea rezultatelor 

IV. PUNCTE DE VEDERE 

1. PUNCTE DE VEDERE cu privire la 17 inițiative legislative parlamentare aflate 

în procedură parlamentară, potrivit opiniilor exprimate de ministerele/instituţiile 

consultate 

2. PUNCTE DE VEDERE ale Guvernului referitoare la 16 inițiative legislative. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Guvernul a trimis Planul către Comisia Europeană: urmează o evaluare a 

situației economice 

Guvernul a adoptat Memorandumul privind Programul de Convergență al 

României pentru perioada 2021 – 2024, care urmează să fie transmis Comisiei 

Europene pentru coordonarea politicilor economice și bugetare în cadrul Uniunii, 

ca parte a Semestrului European. 

Totodată, măsurile cuprinse în cadrul acestuia răspund recomandărilor specifice de 

țară pentru România, precizează Ministerul Finanțelor, informează Mediafax. 

Programul adoptat prezintă traiectoria și măsurile necesare pentru consolidarea 

finanțelor publice într-o manieră sustenabilă și echilibrată, care să nu afecteze 

capacitatea României de a sprijini economia și de a promova investițiile, ca 

modalitate de susținere a unei creșteri economice durabile. Programul de 

Convergență are la bază prevederile Strategiei fiscal-bugetare și prognoza cadrului 

macroeconomic pe termen mediu 2021-2024.  
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Potrivit estimărilor, recuperarea economică va fi completă în acest an, iar ritmul 

anual de creștere pe termen mediu se va apropia de 5%, susținută de bugetele în 

creștere pentru investiții publice. Nivelul datoriei publice este estimat să rămână la 

un nivel sustenabil, sub valoarea de referință de 60% din PIB stabilit prin Tratatul 

de la Maastricht, în condițiile reducerii graduale a deficitului bugetar către un nivel 

inferior plafonului de 3% din PIB în 2024. 

De asemenea, Programul reflectă investițiile planificate prin Planul Național de 

Redresare și Reziliență, care se așteaptă să genereze o contribuție anuală pozitivă 

la creșterea economică pe termen mediu de aproape 1 punct procentual. 

Începând cu anul 2020, România face obiectul Procedurii de deficit excesiv - din 

cadrul Pactului de Stabilitate și Creștere, ca urmare a depășirii limitei de deficit 

bugetar de 3% din PIB în anul 2019. Comisia Europeană urmează să reevalueze în 

această lună situația bugetară a României pe baza informațiilor transmise prin 

Programul de Convergență și ne așteptăm la o analiză pozitivă din partea acesteia, 

iar recomandările specifice de țară din acest an să reflecte obiectivele noastre de 

politici economice. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Raluca Turcan a IZBUCNIT: Această lege NU e respectată în nicio 

localitate din România 

Legea privind angajarea unui asistent social la 300 de locuitori nu este respectată în 

nicio localitate din România, a declarat, miercuri, ministrul Muncii şi Protecţiei 

Sociale, Raluca Turcan, în cadrul unei dezbateri organizată de Autoritatea 

Naţională pentru Drepturile Persoanelor cu Dizabilităţi, Copii şi Adopţii. 

"România duce lipsă de oameni specializaţi pe partea de asistenţă socială. În urma 

campaniei noastre (privind beneficiarii de ajutor social, n.r.) am avut un şoc să 

constat cu cine vrem noi să facem asistenţă socială în România. Am constatat că în 

nicio localitate, deci în niciun UAT din România, nu este respectat articolul de lege 

în baza căruia trebuie să ai un asistent social la 300 de locuitori. În niciuna din 

România, şi avem o lege în vigoare", a afirmat Raluca Turcan, conform Agerpres. 

https://www.stiripesurse.ro/personalitati/raluca-turcan_1763.html
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Ministrul Muncii a indicat şi că doar aproximativ o treime din asistenţii sociali 

angajaţi de unităţile administrativ-teritoriale au studii superioare de asistenţă 

socială. 

"De asemenea, dintre asistenţii sociali, 80% au studii superioare, 20% nu au, dar 

mult mai puţini, cred că aproximativ 30%, aveau studii de asistenţă socială. Deci 

au studii superioare, dar nu au studii de asistenţă socială. Deci inclusiv această 

parte de educaţie şi de formare trebuie să ne preocupe şi privesc cu încredere spre 

programul operaţional de ocupare şi incluziune şi demnitate - sunt 3 componente în 

cadrul a două programe operaţionale, pe care noi vom putea să le folosim eficient, 

cu cap şi în sprijinul celor care au nevoie", a menţionat Raluca Turcan. 

Ministrul Muncii a mai arătat că cei mai vulnerabili dintre beneficiarii de ajutor 

social sunt bătrânii cu dizabilităţi, dar şi familiile cu mai mulţi copii. 

"La începutul mandatului, pentru a radiografia profilul persoanelor vulnerabile în 

România, am demarat o campanie pe beneficiarii de ajutor social. (...) Scopul a fost 

să facem o radiografie curată a celor care sunt în cea mai severă dependenţă faţă de 

stat, beneficiarii de ajutor social, dar în acelaşi timp unii din ei şi cu potenţial de a 

ieşi din starea de dependenţă. Rezultatele acestei campanii ne-au arătat că cei mai 

vulnerabili sunt vârstnicii, dintre aceştia cei cu dizabilităţi (sunt, n.r.) la limita 

extremă (a dependenţei, n.r.). De asemenea, sunt (vulnerabile, n.r.) familiile 

monoparentale cu mulţi copii, familiile bi-parentale cu mai mulţi copii. În acelaşi 

timp, cei mai expuşi sunt în general cei fără educaţie, iar cei fără educaţie şi 

dependenţi de stat ajung şi la vârsta de 65 de ani fără alte forme de venit şi tot 

dependenţi de stat, eventual cu boli, pentru că asta aduce viaţa", a precizat Raluca 

Turcan. 

Ministrul Muncii a apreciat că asistenţa socială eficientă trebuie realizată în 

parteneriat între autorităţile centrale, cele locale şi ONG-uri. 

"Acest profil demonstrează încă o dată că asistenţa socială integrată, ţintită pe 

tipuri de vulnerabilităţi, în parteneriat central-local-ONG-uri, reprezintă de fapt 

soluţia, şi dacă noi o să aşteptăm în permanenţă ca statul să vină să-i ajute pe toţi, 

la fel de eficient, pierdem, suntem pe o cale greşită.  
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Statul trebuie să-şi caute parteneri şi să vină cu servicii sociale integrate, de 

consiliere educaţională, servicii medicale, servicii la domiciliu, consiliere 

psihologică, astfel încât oamenii să primească şi impuls să iasă, dacă pot, din starea 

de dependenţă faţă de stat şi să intre pe piaţa muncii, aşa cum am obţinut rezultate - 

10% au primit repartiţii pentru a intra pe piaţa muncii - iar cei care sunt în nevoie 

să primească un sprijin mult mai consistent", a declarat Raluca Turcan. 

Ministrul Muncii a subliniat că măsura de subvenţionare de stat a jumătate din 

salariul persoanelor cu dizabilităţi nu şi-a atins scopul de creştere a angajării 

acestui segment. 

"Pe partea de persoane cu dizabilităţi, am militat şi în calitatea mea de vicepremier 

pentru ca cei care pot să lucreze să primească un sprijin, astfel încât să-şi găsească 

un loc de muncă şi să aibă o ocupare, pentru că ocuparea aduce ulterior venituri 

sigure pe parcursul vieţii. Însă nu a fost cea mai eficientă măsură, dacă mă uit la 

cifre, şi atunci astăzi, aici, vreau să vă întreb de ce credeţi că măsurile de sprijin 

pentru angajatori nu şi-au atins atât de bine scopul? Pentru că 50% din salariul unei 

persoane cu dizabilităţi care se angajează ar trebui să reprezinte o mână de ajutor 

serioasă pe care statul o dă pentru a integra pe piaţa muncii persoanele cu 

dizabilităţi", a afirmat Raluca Turcan. 

(Sursa: stiripesurse.ro) 

 

 Premierul Cîțu, despre tăierile de la Educație: Îmi place cum scoateți câte-

un capitol din PNRR și vă uitați la el. Sumele au fost reduse în funcție de 

feedback-ul primit de la Comisie / Vicepremierul Barna: Comisia Europeană 

a apreciat partea de educație suficient de bine închegată încât să se regăsească 

în forma finală a programului 

Premierul Florin Cîțu a comentat astăzi tăierile din capitolul Educație din cadrul 

Programului Național de Redresare și Reziliență (PNRR) spunând presei, la 

conferința de presă după ședința de Guvern: „Îmi place cum scoateți așa câte un 

capitol din PNRR și vă uitați la el”, adăugând că „la toate capitolele au fost reduse 

sumele și nu au fost reduse aleatoriu, au fost reduse în funcție de feedback-ul pe 

care l-am primit de la Comisie”. Însă, pe 26 aprilie, vicepremierul Dan Barna 

declara:  
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„Comisia Europeană a apreciat unele componente – partea de educaţie, (…) sunt 

miliarde importante acolo şi în ceea ce înseamnă reforma în educaţie, toate 

lucrurile acestea sunt considerate de Comisie ca fiind suficient de mature şi 

suficient de bine închegate astfel încât să se regăsească în forma finală a 

programului”. 

„Îmi place cum scoateți așa câte un capitol din PNRR și vă uitați la el. PNRR-ul 

inițial, cel cu care am plecat la Bruxelles, avea 42 de miliarde, acesta are 29 de 

miliarde. La toate capitolele au fost reduse sumele și nu au fost reduse aleatoriu, au 

fost reduse în funcție de feedback-ul pe care l-am primit de la Comisie, 

referitor la proiectele care erau în acel PNRR. O parte dintre ele le-am transferat pe 

alte finanțări, fonduri europene, pe buget, nu pentru că nu erau proiecte bune, 

toate-s proiecte bune, unele dintre ele nu erau în faza în care puteau să fie terminate 

până în 2026 și atunci nu avea rost să le punem în PNRR, le punem în altă 

finanțare, dar proiectele rămân. Așa și cu aceste proiecte, dacă au fost scoase de la 

Educație, proiectele rămân, sunt proiecte importante și vor fi finanțate ori de la 

buget, ori prin fonduri europene”, a declarat Florin Cîțu. 

Amintim că pe 26 aprilie, Vicepremierul Dan Barna declara că, în privinţa 

proiectelor din PNRR, Comisia Europeană a apreciat componentele de educaţie, 

infrastructura de sănătate, infrastructura feroviară şi împăduriri. 

„Comisia Europeană a apreciat unele componente (din proiectul prezentat de 

România al PNRR – n.r.): partea de educaţie, partea de infrastructură de sănătate, 

partea de feroviar, partea de împăduriri, adică sunt miliarde importante acolo şi în 

ceea ce înseamnă partea de împăduriri şi în ce înseamnă partea de construcţia de 

spitale, reforma în educaţie, toate lucrurile acestea sunt considerate de Comisie ca 

fiind suficient de mature şi suficient de bine închegate astfel încât să se regăsească 

în forma finală a programului”, a spus Barna la Digi24, potrivit Agerpres. 

Educația pierde peste 400 de milioane de euro din bugetul inițial al Planului 

Național de Redresare și Reziliență (PNRR) de 4,1 miliarde euro.  

 

 

https://www.agerpres.ro/politica/2021/04/26/barna-despre-pnrr-comisia-europeana-a-apreciat-partea-de-educatie-de-infrastructura-de-sanatate-de-feroviar-de-impaduriri--703809
https://www.edupedu.ro/oficial-educatia-pierde-400-de-milioane-de-euro-din-bugetul-de-negociere-pentru-pnrr-anunt-comun-al-ministrilor-educatiei-si-fondurilor-europene-bugetul-romania-educata-pe-care-il-negociem-acum-cu-c/
https://www.edupedu.ro/oficial-educatia-pierde-400-de-milioane-de-euro-din-bugetul-de-negociere-pentru-pnrr-anunt-comun-al-ministrilor-educatiei-si-fondurilor-europene-bugetul-romania-educata-pe-care-il-negociem-acum-cu-c/
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„Bugetul România Educată pe care îl negociem acum cu Comisia Europeană este 

de 3,7 miliarde euro, buget ce include 314 milioane euro pentru dotarea a 10.000 

de laboratoare școlare, cel mai mare program de reducere a abandonului școlar 

(530 milioane euro), renovarea campusurilor universitare (300 milioane euro), 

campusuri și reforma învățământului dual (402 milioane euro)”, au anunțat astăzi, 

într-o poziție comună, ministrul Educației, Sorin Cîmpeanu, și ministrul Fondurilor 

Europene, Cristian Ghinea. 

Înainte de negocierea al cărei rezultat a fost prezentat de cei doi 

oficiali, Edupedu.ro a scris pe surse informația că s-ar intenționa tăierea a un 

miliard de euro din aceste fonduri. În final, pierderea este de 10 % din această 

sumă. 

(Sursa: Agerpres) 

 

 România a avut a treia cea mai mare creştere a numărului de companii noi 

înregistrate în T4 din 2020 faţă de aceeaşi perioadă din anul precedent 

Dintre statele membre pentru care sunt disponibile date, cele mai mari creşteri ale 

înregistrărilor de noi companii au fost observate în Slovacia (plus 33,0%), Franţa 

(plus 16,2%) şi România (plus 13,8%). 

„În general, numărul înregistrărilor de noi companii a crescut în UE şi zona euro 

începând cu 2015 până la sfârşitul anului 2019, iar tendinţa a fost întreruptă doar în 

primul şi al doilea trimestru al anului 2020, pentru a-şi reveni din nou în al treilea 

şi pentru a arăta o uşoară scădere în al patrulea trimestru. În ceea ce priveşte 

numărul declaraţiilor de faliment, a existat o tendinţă descendentă clară în ultimii 

ani, care a crescut doar în al treilea trimestru al anului 2020 şi a menţinut apoi 

acelaşi nivel în al patrulea trimestru”, scrie Eurostat. 

În al patrulea trimestru al anului 2020, numărul ajustat al înregistrărilor de 

întreprinderi a scăzut cu 0,4% în UE şi cu 0,3% în zona euro comparativ cu 

trimestrul anterior. În al treilea trimestru al anului 2020, numărul înregistrărilor 

întreprinderilor a crescut cu 46,7% în UE şi cu 48,3% în zona euro comparativ cu 

al doilea trimestru al anului 2020.  

https://www.edupedu.ro/surse-proiectul-romania-educata-din-pnrr-pierde-1-miliard-de-euro-adica-un-sfert-din-totalul-fondurilor-pentru-educatie-cele-mai-mari-taieri-la-invatamantul-profesional-dual-laboratoarele-de-stii/
https://www.edupedu.ro/surse-proiectul-romania-educata-din-pnrr-pierde-1-miliard-de-euro-adica-un-sfert-din-totalul-fondurilor-pentru-educatie-cele-mai-mari-taieri-la-invatamantul-profesional-dual-laboratoarele-de-stii/
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În al patrulea trimestru al anului 2020, numărul de înregistrări de noi companii a 

crescut cu 2,8% în UE şi cu 3,8% în zona euro faţă de al patrulea trimestru al 

anului 2019. Dintre statele membre pentru care sunt disponibile date, cele mai mari 

creşteri ale înregistrărilor de noi companii au fost observate în Slovacia (plus 

33,0%), Franţa (plus 16,2%) şi România (plus 13,8%). Cele mai mari scăderi au 

fost observate în Bulgaria (-18,8%), Portugalia (-14,8%) şi Croaţia (-12,3%) 

În al patrulea trimestru al anului 2020, numărul ajustat al declaraţiilor de faliment a 

scăzut cu 1,2% în UE şi a crescut cu 0,8% în zona euro, comparativ cu al treilea 

trimestru al anului 2020. În al treilea trimestru, declaraţiile de faliment au crescut 

cu 22,1% în UE şi cu 30,6% în zona euro. 

Numărul declaraţiilor de faliment a continuat să scadă în al patrulea trimestru al 

anului 2020, comparativ cu acelaşi trimestru din 2019, cu o scădere de 17,9% în 

UE şi de 17,2% în zona euro. Cele mai mari scăderi ale numărului de declaraţii de 

faliment au fost constatate în Lituania (-58,2%), Croaţia (-47,5%), Franţa şi Belgia 

(ambele -40,7%). Creşteri ale declaraţiilor de faliment au fost observate în Spania 

(plus 10,3%), România (plus 7,8%) şi Portugalia (plus 0,1%). 

„Numărul relativ scăzut de falimente din multe ţări poate fi explicat prin măsurile 

guvernamentale care sprijină întreprinderile în timpul crizei, care ar fi putut 

permite afacerilor care altfel ar fi depus falimentul să îşi continue activităţile”, 

afirmă experţii de la Eurostat. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 Oferta locurilor de munca vacante la nivelul municipiului Bucuresti in 

perioada 05-12.05.2021 

Potrivit datelor furnizate de cãtre agenții economici, în evidența Agenției 

Municipale pentru Ocuparea Forței de Muncã București (AMOFM), în perioada 

 05-12.05.2021,  sunt disponibile 2295 locuri de muncã vacante, din care 183  sunt 

destinate persoanelor cu studii superioare, 304 persoanelor cu studii medii, 1326 

pentru muncitorii calificați  și 482  pentru  muncitorii necalificați.  
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Precizãm cã baza de date a locurilor de muncã vacante este dinamicã, astfel în 

vederea unei informari cât mai corecte și actualizate AMOFM București va publica 

zilnic, pe site-ul instituției (www.anofm.ro - agentia AMOFM Bucuresti), locurile 

de muncã vacante declarate de cãtre angajatori.  

 

Menționãm cã AMOFM București, conform Legii 76/2002 privind sistemul 

asigurãrilor pentru șomaj si stimularea ocupãrii forței de muncã, modificatã și 

completatã ulterior, furnizeazã serviciul de mediere a muncii prin care se realizeazã 

punerea în legaturã a angajatorilor cu persoanele în cãutarea unui loc de muncã, în 

vederea stabilirii de raporturi de muncã sau de serviciu.  

AMOFM București face cunoscute locurile de muncã vacante, comunicate de cãtre 

angajatori, persoanelor în cãutarea unui loc de muncã. Serviciul de mediere a 

muncii se acordã gratuit.        

Informațiile privind locurile de muncã vacante și condițiile de ocupare a acestora 

se pot obține de la Agențiile Locale pentru Ocuparea Forței de Muncã.  

Adresele de e-mail/ numerele de telefon ale Agentiilor Locale de Sector:  

Sector 1 - telefon: 0758.102.141/ 0758.102.151; e-mail: alofm@s1.anofm.ro; 

sector-1@anofm.gov.ro;          

Sector 2 - telefon:0758.102.142/ 0758.102.152 ; e-mail: alofm@s2.anofm.ro; 

sector-2@anofm.gov.ro;  

Sector 3 - telefon: 0758.102.143/0758.102.153; e-mail: alofm@s3.anofm.ro; 

sector-3@anofm.gov.ro;  

Sector 4 - telefon: 0758.102.154/ 0758.102.164; e-mail: alofm@s4.anofm.ro; 

sector-4@anofm.gov.ro;  

Sector 5 - telefon: 0758.102.137 /0758.102.376; e-mail: alofm@s5.anofm.ro; 

sector-5@anofm.gov.ro;  

Sector 6 - telefon: 0758.102.146/0758.102.156; e-mail: alofm@s6.anofm.ro; 

sector-6@anofm.gov.ro.  

(Sursa: anomf.ro) 

http://www.anofm.ro/
mailto:alofm@s1.anofm.ro
mailto:sector-1@anofm.gov.ro
mailto:alofm@s2.anofm.ro
mailto:sector-2@anofm.gov.ro
mailto:alofm@s3.anofm.ro
mailto:sector-3@anofm.gov.ro
mailto:alofm@s4.anofm.ro
mailto:sector-4@anofm.gov.ro
mailto:alofm@s5.anofm.ro
mailto:sector-5@anofm.gov.ro
mailto:alofm@s6.anofm.ro
mailto:sector-6@anofm.gov.ro
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 Autostrada A7 Ploieşti-Buzău primeşte undă verde. Ministrul 

Transporturilor, Cătălin Drulă: Am aprobat în şedinţa de guvern indicatorii 

tehnico-economici. 63 de km. 6 noduri rutiere. 160 de hectare de perdele 

forestiere. 42 de poduri şi pasaje. 4 spaţii de servicii generoase cu 

infrastructura pentru vehicule electrice 

Ministrul Transporturilor, Cătălin Drulă, anunţă aprobarea indicatorilor tehnico-

economici pentru Autostrada A7 Ploieşti-Buzău, pe o lungime de 63 de km.  

”Am aprobat în şedinţa de guvern indicatorii tehnico-economici ai autostrăzii 

Ploieşti-Buzău. 63 de km. 6 noduri rutiere. 160 de hectare de perdele forestiere. 42 

de poduri şi pasaje. 4 spaţii de servicii generoase cu infrastructura pentru vehicule 

electrice”, a anunţat ministrul.  

de asemenea, el a spus că începe şi proiectarea Autostrăzii „Unirii” A8 pentru 

tronsonul Târgu Neamţ - Iaşi - Ungheni. 

„E vorba de cei aproximativ 100 de kilometri care traversează de la est la vest 

Moldova la latitudinea Iaşului. Este acelaşi tip de contract cum lansăm licitaţia 

pentru A7, numai că pentru A8, din păcate, nu am avut acest pas făcut din urmă. 

Am am putut lansa o licitaţie de execuţie de lucrări: e vorba de studiu de 

fezabilitate plus proiect tehnic care durează 24 de luni, exact cum a fost şi la A7”, 

afirmă ministrul Transporturilor. 

Când avem proiectele bine pregătite, salvăm „enorm de mulţi ani în 

implementare”, adaugă Drulă. 

(Sursa: zf.ro) 

 

 AAF: În România, investiţia medie în fonduri este de 450 euro pe persoană, 

raportat la populaţia ţării, mai mică decât în alte state precum Grecia (896 de 

euro), Cehia (1.403 euro) sau Polonia (1.660 euro) 

În România, investiţia medie este de 450 de euro pe persoană, raportat la populaţia 

ţării, mai mică decât în alte state precum Grecia, unde deţinerea medie este de 896 

de euro de persoană, Cehia cu 1.403 euro investiţie medie de persoană sau Polonia 
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cu 1.660 euro investiţie medie de persoană, arată calculele efectuate de 

reprezentanţii Asociaţiei Administratorilor de Fonduri (AAF). 

În România, la finalul anului trecut, nivelul activelor din industria de asset 

management s-a situat la 9,1 miliarde de euro, inclusiv fonduri străine vândute 

local. „În ciuda anului pandemic, investiţiile în fonduri şi-au menţinut şi în 2020 

tendinţa crescătoare, astfel că, la finalul anului trecut, plasamentele la nivel 

european au ajuns la 18,8 trilioane euro, cu 5,7% mai mult decât în anul anterior, 

conform datelor Asociaţiei Europene a Administratorilor de Fonduri (EFAMA)”, 

spun reprezentanţii AAF.  

(Sursa: zf.ro) 

 

 Asociații ale magistraților despre raportul GRECO: Niciuna dintre 

modificările dăunătoare aduse legilor justiției din perioada 2018-2019 nu a 

fost abrogată 

Asociația Forumul Judecătorilor din România și Asociația Inițiativa pentru Justiție 

arată într-un comunicat de presă că ultimul Raport GRECO confirmă necesitatea 

unor reforme reale și rapide în justiție. Cele două asociații ale magistraților mai 

arată că ”niciuna dintre modificările dăunătoare aduse legilor justiției, realizată în 

perioada 2018-2019 și intrată în vigoare, încă nu a fost abrogată”. 

 Citește comunicatul integral: 

Asociația Forumul Judecătorilor din România și Asociația Inițiativa pentru Justiție 

au luat act de ultimul Raport GRECO cu privire la situația independenței 

sistemului judiciar din România, organismul Consiliului Europei fiind preocupat în 

mod special ”de faptul că recomandarea de a fi abandonată crearea Secției pentru 

Investigarea Infracțiunilor din Justiție nu a fost implementată”, aspect care, 

împreună cu independența funcțională a procurorilor, răspunderea materială a 

judecătorilor și procurorilor etc. reprezintă în mod constant pentru GRECO 

”amenințări la adresa independenței sistemului judiciar în România”. 

De asemenea, GRECO a reţinut ”cu îngrijorare că nu pare să fie avută în vedere 

acordarea CSM a unui rol sporit” în procesul de numire a procurorilor în funcțiile 

de top management.  
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”La fel ca înainte, Secţia pentru procurori a CSM poate doar să emită un aviz 

consultativ cu privire la propunerea Ministrului Justiţiei. Mai mult decât atât, 

comisia de selecţie prevăzută în proiectul de lege va avea în componenţă doar un 

procuror din cei şapte membri”, fiind criticat sever, sub acest aspect, proiectul 

propus de fostul ministru al justiției la 30 septembrie 2020. 

Totodată, GRECO a constatat că ”detașarea ofițerilor de poliție judiciară (de către 

Ministerul de Interne) la SIIJ pentru a realiza investigaţiile în cauze împotriva 

procurorilor și judecătorilor a creat un risc suplimentar pentru independența 

funcțională a sistemului judiciar”. 

GRECO veghează la punerea în practică a angajamentelor statelor membre de a-și 

uni eforturile, de a-și împărtăși experiențele și de a acționa împreună în acest 

domeniu, prin intermediul unui proces dinamic de evaluare și presiune. Rapoartele 

de evaluare trebuie privite ca fiind rezultatul unei analize obiective, realizate de un 

observator extern și neutru, concluziile lor trebuie apreciate la nivelul unui înalt 

standard de profesionalism și respectate întocmai de statele membre, în cadrul 

cooperării loiale și al evaluării reciproce dintre acestea. 

Reiterăm că, potrivit art. 11 din Constituția României, Statul român se obligă să 

îndeplinească întocmai și cu bună-credință obligațiile ce-i revin din tratatele la care 

este parte. Tratatele ratificate de Parlament, potrivit legii, fac parte din dreptul 

intern. 

România a aderat la Consiliul Europei (CE) ca urmare a deciziei de la 4 octombrie 

1993, formulată prin Rezoluția nr. 37/1993 a Comitetului de Miniștri al CE. 

Aderarea la CE, organizație fondată pe principiile respectului pentru drepturile și 

libertățile fundamentale ale omului, pentru valorile democrației și ale statului de 

drept, a constituit o etapă obligatorie în promovarea demersurilor României de 

aderare la Uniunea Europeană (UE) și la Organizația Tratatului Nord-Atlantic 

(NATO). 

Prin O.G. nr.46/1999 a fost aprobată participarea României la Grupul de state 

împotriva corupției (GRECO), instituit prin Rezoluția Consiliului Europei nr.(99)5 

din 1 mai 1999, deoarece fenomenul corupției reprezenta și reprezintă în 

continuare o amenințare serioasă împotriva statului de drept, democrației,  
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drepturilor omului, echității și justiției sociale, împiedicând dezvoltarea economică, 

punând în pericol stabilitatea instituțiilor democratice și bazele morale ale 

societății. 

Statul Român și-a respectat constant obligațiile internaționale ce îi reveneau din 

participarea la Grupul de state împotriva corupției (GRECO). Spre exemplu, 

Curtea Constituțională a României face referire (Decizia nr.138/2008) la rapoartele 

GRECO în motivarea respingerii unor critici de neconstituționalitate. De 

asemenea, deseori, Parlamentul României a legiferat în dorința respectării 

concluziilor raportorilor GRECO. Inclusiv modificările aduse legilor justiției au 

avut un astfel de fundament, Comisia Specială Comună fiind creată și pentru 

”punerea în acord a rapoartelor GRECO cu prevederile Codului penal și Codului 

de procedură penală (Raportul de evaluare a României privind incriminările, 3 

decembrie 2010, pct. 23, 24, 111, 112; Raportul de conformitate privind România, 

7 decembrie 2012, Regretul efectiv, caracterul total automat și obligatoriu al 

clauzei de nepedepsire a denunțătorului, pct. 34, 37-42; Al doilea raport de 

conformitate a României, 12 decembrie 2014, pct. 35-37, 40, 41), așa cum reiese 

din Hotărârea nr. 69/2017 privind constituirea Comisiei speciale comune a 

Camerei Deputaților și Senatului pentru sistematizarea, unificarea și asigurarea 

stabilității legislative în domeniul justiției. 

În acest context, Asociația Forumul Judecătorilor din România și Asociația 

Inițiativa pentru Justiție solicită încă o dată reforme rapide în justiție, pentru 

alinierea legislației naționale cerințelor minimale ale Cosiliului Europei (și ale 

dreptului Uniunii Europene, în același timp) privind statul de drept, rapoartele 

entităților internaționale relevante și doleanțelor majorității covârșitoare a 

magistraților români. De altfel, niciuna dintre modificările dăunătoare aduse legilor 

justiției, realizată în perioada 2018-2019 și intrată în vigoare, încă nu a fost 

abrogată. 

Cel puțin următoarele reforme sunt necesare urgent, preferabil prin proiecte de lege 

punctuale, mai simplu de adoptat: 

1. Reglementări legislative pentru admiterea în magistratură, delegarea, detașarea 

și transferul magistraților; renunțarea la dispozițiile care prevăd dublarea perioadei 

de pregătire în cadrul Institutului Național al Magistraturii; 
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2. Desființarea necondiționată a secției de parchet separate, creată pentru 

investigarea infracțiunilor comise de judecători și procurori; 

3. Abrogarea limitărilor cu privire la libertatea de exprimare, materializate în 

obligația de abținere a magistraților de la „manifestarea sau exprimarea 

defăimătoare în raport cu celelalte puteri ale statului”; 

4. Reinstaurarea meritocrației în magistratură; reglementarea unor examene 

meritocratice de promovare, inclusiv și mai ales la Înalta Curte de Casație și 

Justiție; 

5. Revizuirea sistemului de numire și revocare a procurorilor-șefi și limitarea 

rolului ministrului justiției în aceste proceduri, simultan cu creșterea atribuțiilor 

Consiliului Superior al Magistraturii; întărirea independenței procurorului și 

reglementarea clară și restrictivă a noțiunii de procuror ierarhic superior; 

6. Respectarea rolului și a atribuțiilor stabilite de Constituție pentru Consiliul 

Superior al Magistraturii, ca organism colegial, prin înlăturarea transferării 

arbitrare a unor atribuții ale Plenului către secții sau către anumiți judecători, în 

funcție de gradul profesional deținut, de natură a deturna funcționarea colegială; 

revizuirea dispozițiilor privind alegerea și revocarea membrilor CSM, în sensul 

instituirii unui vot universal, respectiv a unei proceduri flexibile și accesibile; 

7. Reorganizarea Inspecției Judiciare, reconsiderarea rolului și a atribuțiilor 

inspectorului-șef; reglementarea unor examene meritocratice pentru selectarea 

inspectorilor judiciari și funcțiile de conducere din cadrul Inspecției Judiciare; 

abrogarea OUG nr.77/2018; 

8. Abrogarea dispozițiilor introduse în anii 2018-2019 de natură a încărca 

nejustificat volumul de muncă al instanțelor și parchetelor; 

9. Revizuirea normelor privind răspunderea materială a magistraților, cât timp 

acestea ignoră independența justiției; 

10. Ratificarea de Parlamentul României a Protocolului nr. 16 la Convenția pentru 

apărarea drepturilor omului și a libertăților fundamentale, al cărui text a fost 

adoptat de Comitetul Miniștrilor la data de 10 iulie 2013 și care a fost deschis spre 

semnare la 2 octombrie 2013, la Strasbourg.  
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Protocolul nr. 16 prevede posibilitatea pentru cele mai înalte jurisdicții ale părților 

contractante de a solicita un aviz consultativ Curții Europene a Drepturilor Omului, 

atunci când apreciază că o anumită cauză aflată pe rolul lor ridică o problemă gravă 

privind interpretarea sau aplicarea Convenției sau a protocoalelor sale. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Un nou proiect al bugetului Bucureștiului va fi trimis joi consilierilor 

generali – viceprimarul Tomescu 

Viceprimarul USR PLUS al Capitalei, Horia Tomescu, a anunțat că primarul 

Nicușor Dan va trimite joi dimineață consilierilor generali ai Capitalei o nouă 

versiune a bugetului. El a calificat discuția din această seară drept ”productivă” și a 

anunțat pe Facebook o nouă discuție joi seară, de la ora 19.30. 

UPDATE: Primarul Nicușor Dan a anunțat la rândul său pe Facebook că în timpul 

discuției ”în numele USR PLUS, Vlad Voiculescu a solicitat noi date tehnice cu 

privire la buget, urmând ca în următoarele 24 de ore, în cadrul organizației, să se 

facă o nouă analiză, astfel încât să ne apropiem cu toții de o soluție. Discuțiile vor 

continua mâine seară și sper să ajungem cât mai curând la un acord, ținând cont 

atât de prioritățile comune, cât și de constrângerile momentului”. 

Discuția dintre Nicușor Dan și liderii organizațiilor din București ale PNL și USR 

PLUS a avut loc după ce consilierii USR PLUS au refuzat să voteze bugetul 

propus de Nicușor Dan, criticându-l că a inclus venituri supraevaluate. Alianța 

USR PLUS a anunțat că veniturile prognozate de Nicușor Dan sunt de aproape 7 

miliarde de lei, în condițiile în care Capitala nu a avut niciodată venituri anuale mai 

mari de 4.5 miliarde de lei. 

 Postarea integrală a lui Tomescu după întâlnirea din această seară: 

Am avut în această seară o discuție productivă cu primarul general pe subiectul 

bugetului Capitalei pe anul acesta. 
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O nouă versiune a bugetului va fi transmisă Consilierilor Generali în cursul 

dimineții, împreună cu fundamentarea veniturilor și cheltuielilor propuse de 

Nicușor Dan. Este un pas înainte și ne dorim să căutăm în continuare, pe baza unor 

informații clare, o soluție corectă pentru București. 

Vom analiza noua propunere și vom continua discuțiile în cadrul unei noi întâlniri 

care va avea loc mâine seară, de la ora 19:30. 

Rămânem deciși să dăm orașului un buget realist care să nu perpetueze practicile 

care au adus acest oraș în faliment și care să reflecte reformele în administrația 

bucureșteană. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Preşedintele şi premierul vizitează centrul de vaccinare anti-COVID de la 

Spitalul Militar din Constanţa 

Preşedintele Klaus Iohannis va vizita, joi, centrul de vaccinare anti-COVID de la 

Spitalul Militar de Urgenţă "Dr. Alexandru Gafencu" din Constanţa. 

 

Potrivit Administraţiei Prezidenţiale, vizita şefului statului va avea loc la ora 12,00. 

 

Guvernul a anunţat că la această vizită va participa şi premierul Florin Cîţu. 

Joi dimineaţa, prim-ministrul va avea o întâlnire cu reprezentanţii sectorului 

HORECA, la sediul Prefecturii Constanţa. La finalul întâlnirii sunt programate 

declaraţii de presă. 

 

Centrele de vaccinare ale spitalelor militare din Braşov, Bucureşti, Cluj, Constanţa, 

Craiova, Iaşi şi Timişoara sunt deschise, începând de marţi, pentru populaţia 

generală care doreşte să se imunizeze anti-COVID. Cei care vor să se vaccineze se 

pot prezenta la aceste centre la orice oră, fără o programare prealabilă.  

(Sursa: Agerpres) 
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 Ministrul Sănătăţii, Ioana Mihăilă, primul interviu de la instalarea în 

funcție: 1 august este o dată fezabilă pentru renunțarea la mască în spațiile 

deschise și în locurile neaglomerate 

Ministrul Sănătăţii, Ioana Mihăilă, a fost miercuri seara invitată la Tema Zilei, la 

Telejurnalul de la ora 20.00. Este primul interviu acordat de la instalarea în funcție, 

pe 21 aprilie. 

Ministrul Sănătății a declarat miercuri seară la TVR 1 că data de 1 august este una 

fezabilă pentru renunțarea la mască în anumite condiții - în spații deschise și în 

locuri neaglomerate: "Depinde unde renunțăm la mască. Încurajez și eu 

renunțarea la mască în anumite condiții: în afara spațiilor închise, în locurile 

care nu sunt aglomerate. Pentru aceste zone termenul de 1 august cred că este 

unul fezabil." 

Ioana Mihăilă a precizat că a avut o discuție cu premierul Florin Cîțu despre 

acordarea unor permisiuni persoanelor vaccinate.  Astfel, ministrul a confirmat la 

TVR 1 declarațiile premierului, potrivit căruia se are în vedere ca de la 1 iunie 

persoanele complet vaccinate să poată sta la birou fără mască sanitară, în condițiile 

în care toți cei prezenți sunt vaccinați. 

"Am avut o discuție pe această temă cu premierul Cîțu chiar astăzi și am 

convenit că pe măsură ce înaintăm cu campania de vaccinare, persoanelor 

care sunt vaccinate să începem să le permitem mai multă libertate și să revină 

cât mai repede la viața de dinainte de pandemie. Una dintre aceste idei a fost 

tocmai această permisiune pentru cei care lucrează în birouri, dacă sunt toți 

vaccinați dintr-un anumit spațiu închis, să poată să nu poarte mască", a 

declarat Mihăilă. 

Ministrul Sănătății spune că principalele vaccinuri folosite în România în acest 

moment sunt Pfizer și Moderna, iar o parte din dozele de AstraZeneca au fost 

donate Republicii Moldova. În măsura în care există cerere și acordul autorităților 

europene, se au în vedere  activități de revindere a vaccinului pentru țările care sunt 

în afara UE, a subliniat oficialul. 

Ministrul Sănătății  nu crede că toți elevii vor putea reveni fizic la școală în două 

săptămâni, deoarece ar trebui ca incidența cazurilor să scadă foarte mult.  
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Ministrul Educației, Sorin Cîmpeanu,  declarase  marți că speră ca în două 

săptămâni toți elevii să poată reveni fizic la clase. 

Ioana Mihăilă a anunțat că, potrivit unui raport preliminar, există diferențe în 

privința deceselor cauzate de COVID-19 raportate, care sunt încă analizate. 

"Am cerut săptămâna trecută un raport preliminar, care mi-a fost înmânat şi 

care arată că există diferenţe. Nu aş vrea să spun cifre, pentru că aceste 

diferenţe sunt în continuare analizate. Sunt luate cazurile individual, aşa încât 

să ne asigurăm că ce apare ca diferenţă este clar confirmat sau infirmat ca 

deces cauzat de infecţia cu COVID-19, şi aştept un raport în data de 7. 

Singura cauză care a fost evocată a fost o eroare de raportare în 

CoronaForms, unde, la rubrica de deces, nu a fost completat, a fost completat 

decesul la comentarii. Aceasta este o eroare care a apărut în aproximativ 

1.000 de cazuri şi a fost singura eroare care a fost raportată de către această 

comisie", a spus ministrul Sănătății. 

Declarațiile ministrului Sănătății la Tema Zilei: 

 Sunt pentru prima dată prezentă la o televiziune națională 

 Măsuri de relaxare pentru cei vaccinați: Am avut o discuție chiar azi cu 

premierul Cîțu pe această temă si am convenit ca pe măsură ce înaintăm cu 

vaccinarea, persoanelor vaccinate să le acordăm mai multe permisiuni, cum 

ar fi să nu poarte mască in birou 

 Trebuie sa verificăm cu INSP si cu specialiștii 

 Nu mai avem o problemă cu livrarea vaccinului, putem acoperi nevoia de 

vaccinare prin centrele de vaccinare și fără programare 

 Principalele vaccinuri administrate sunt Pfizer si Moderna 

 O parte din dozele de AstraZeneca au fost donate Republicii Moldova, vom 

vedea dacă sunt și alte țări doritoare 

 Vom începe să apelăm la activități de revindere a vaccinului pentru țările 

care sunt în afara UE 
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 Vaccinarea la domiciliu este posibilă, în multe judete sunt echipe mobile 

 Si medicul de familie este încurajat să vaccineze la domiciliu 

 Azi am avut 94 de mii de vaccinați, este încurajator 

 Data de 1 august pentru renunțarea la mască: Depinde unde și cât de va 

vaccina. Încurajez si eu renunțarea în spațiile deschise și în locurile care nu 

sunt aglomerate. Pentru acestea, 1 august este o dată fezabilă. 

 Despre revenirea tuturor elevilor la școală în două săptămâni: Ar trebui 

ca incidența să scadă foarte multe. Cred că e cam greu să se întâmple asta și 

toți elevii să poată reveni la clase. 

 Școlile funcționează pentru clasele primare si clasele terminale. Trebuie să 

avem un control bun al pandemiei pentru a reveni la școală normal. 

 Despre raportarea deceselor COVID: Este o diferență  între raportările 

rezultatelor la teste și raportarea deceselor. 

 Am cerut săptămâna trecută un raport preliminar  care arată că există 

diferențe 

 Nu aș vrea sa spun cifre, aceste diferențe sunt în continuare analizate 

 Sunt luate cazuri individuale. Aștept un raport în data de 7 mai 

 Cauza invocată a fost o eroare de raportare, unde la rubrica de "Deces" nu a 

fost completat. A apărut în aproximativ  1000 de cazuri 

 Diferențele sunt însă un pic mai mari, motiv pentru care trebuie sa venim cu 

analize suplimentare 

 Despre tratamentul altor boli: Vrem să formăm un grup de lucru pentru a 

gândi un cadru de revenire a spitalelor, nu chiar la situația pre-pandemică, 

dar de  oferi un acces mai mare pacienților non-COVID spre spitale. 

 Distribuim vaccinuri către spitale, astfel încât pacienții cronici să poată fi 

vaccinați în momentul prezentării 
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 Fonduri pentru analizele anuale: Din discuțiile cu Casa de Asigurări, 

fondurile nu au scăzut de la o lună la alta. Dorim să creștem accesul inclusiv 

la investigații paraclinice si analize 

 Ce ar considera normal să primească din partea sistemului medical, în 

schimbul contribuției la Sănătate: Mi-aș dori ca sistemul medical să 

prioritizeze acest sistem de prevenție ca să nu ajung în spital decât pentru 

afecțiuni care necesită internarea. 

 Despre echipă: Parțial am format echipa. Azi am înaintat premierului Cîțu o 

propune de secretar de stat, Andra Migiu 

 Mă mai consult ocazional cu Vlad Voiculescu 

 Directorul de cabinet este Marius Ungureanu 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Maratonul vaccinării din București începe vineri la ora 16:00, la Sala 

Palatului și Biblioteca Națională. Rectorul UMF: Vaccinăm, dar vrem și să 

creștem gradul de informare 

Președintele Comitetului național de coordonare a activităților privind vaccinarea 

împotriva SARS-CoV-2, Valeriu Gheorghiță,, şi rectorul Universităţii de Medicină 

şi Farmacie "Carol Davila" Bucureşti, Viorel Jinga, au susținut o conferință de 

presă pe tema maratonului de vaccinare organizat in București, în perioada 7-9 

mai. 

Maratonul vaccinării din București  începe vineri, la ora 16:00, la Sala Palatului și 

Biblioteca Națională. Are loc în perioada 7-9 mai, vaccinul folosit va fi Pfizer, iar 

cele două centre vor avea 50 de cabinete de vaccinare și vor fi deschise și noaptea. 

"Nu ne-am propus un target. Ne mulțumim să fie cât mai multe persoane vaccinate, 

acesta este scopul maratonului. Sperăm să fie cât mai mulți vaccinați", a declarat 

miercuri Viorel Jinga, rectorul Universității de Medicină și Farmacie Carol Davila 

din București. 
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Cei care se vaccinează acum, în cadrul maratonului vaccinării, vor face rapelul 

peste trei săptămâni, în același loc - Sala Palatului sau Biblioteca Națională. 

Evenimentul este sprijinit de Colegiul Medicilor din București, Ordinul 

Asistenților medicali și DSP, a precizat Viorel Jinga. 

Viorel Jinga a mai spus că "se va realiza un studio video la care se vor face 

transmisiuni live de la Sala Palatului la care vor participa medici cu experiență ce 

vor susține această latură informațională a proiectului, s-a spus că nu s-au transmis 

informații corecte despre vaccinare". 

Câțiva medici și-au exprimat dorința de a participa la această acțiune informativă, 

afirmă Viorel Jinga. 

Declarații Valeriu Gheorghiță: 

 Evenimentul de la Timișoara a deschis acest gen de evenimente maraton de 

vaccinare 

 La nivel județean autoritățile județene au în vedere organizarea unor astfel 

de evenimente 

 Azi, în 14 județe și București, s-au vaccinat cu Johnson&Johnson în 

cabinetele medicilor de familie 

 Despre blocajele de azi pe platforma de vaccinare: A fost o 

disfuncționalitate de natură tehnică. A fost remediată într-un interval 

rezonabil. A fost vorba de un număr foarte mare de accesări într-un timp 

foarte scurt, peste 40 de mii de accesări. Platforma este într-o continuă 

optimizare. 

Declarații Viorel Jinga, rector Universitatea de Medicină și Farmacie „Carol 

Davila” din București: 

 Vom derula acest eveniment pe două paliere importante: activitatea de 

vaccinare, dar și activitatea de a crește gradul de informare pentru a lămuri 

populația să vină să se vaccineze 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 6 mai 2021 28 

 

 UMF îsi propune să crească numărul de persoane vaccinate, asigurând o 

vaccinare timp de 24 de ore din 24, in cele trei zile, cu mici pauze tehnice de 

curățenie, în cele doua locații, la Sala Palatului si la Biblioteca Națională 

 Vor fi 1200 de voluntari, din care 260 de medici, 300 de asistente medicale 

 În ceea ce privește palierul de informare, se va realiza un studio video in 

care se vor face transmisiuni live, la care vor participa medici cu experiență 

 Despre portretul celui care se va vaccina la maraton: am văzut cozi la drive 

thru si la spitalele militare. Sunt mulți oameni care nu s-au vaccinat și care 

își doresc să se vaccineze doar cu buletinul. 

 Cum se vor organiza pentru rapel în cazul celor vaccinați la 

maraton: Rapelul va fi  în aceleași condiții, la trei săptămâni, fiind vorba de 

vaccin Pfizer, tot la Sala Palatului și la biblioteca Națională 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 

 

 Florin Cîțu: Vineri avem comitet interministerial. Discutăm propunerile 

privind relaxarea măsurilor. Din acest weekend ne putem vaccina fără 

programare. Îmi cer scuze pentru cei care au avut de aşteptat 

Premierul Florin Cîțu a anunțat, miercuri, după ședința de guvern, că vineri va avea 

loc o ședință a comitetului interministerial în care vor fi discutate toate propunerile 

privind relaxarea măsurilor sanitare. Una dintre propunerile care vor fi luate în 

discuție este ca în spațiile de birouri unde toată lumea este vaccinată să se renunțe 

la purtarea măștii. 

Vineri o să fie comitetul interministerial. Acestea sunt propuneri pe care le vom 

discuta cu Ministerul Sănătății, Ministerul de Interne, Justiției(...) vom vedea 

care sunt, de fapt, soluțiile. Până la urmă există un mod de a motiva populația, 

fiecare țară folosește un mod de a motiva populația(...) Dacă Germania este ok 

să aibă beneficii pentru persoanele vaccinate, cred că putem să fim și noi ok, a 

declarat premierul. 
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Cei care doresc să se vaccineze anti-COVID pot, începând din acest weeekend, să 

se prezinte doar cu buletinul şi fără programare, a mai declarat, miercuri, premierul 

Florin Cîţu. 

Aceasta vaccinare este un bun public, toți beneficiem de ea, Guvernul a făcut un 

efort și avem dozele ca toată lumea să se vaccineze(...) Începând din acest 

weekend, ne putem vaccina doar cu buletinul, fără programare (..) Nu există 

nicio scuză să nu ne vaccinăm, a subliniat Florin Cîțu. 

Întrebat ce se va întâmpla dacă nu atingem acel prag de 5 milioane de persoane 

vaccinate la 1 iunie, premierul a spus că nu vor fi ridicate restricțiile, dar s-a arătat 

optimist că nu se va întâmpla acest lucru. 

Avem o țintă până la 1 iunie, să nu grăbim lucrurile, să le dăm timp oamenilor 

să se vaccineze, spune premierul. 

Referitor la participarea populației la evenimente, prim-ministrul spune că a avut 

întâlniri cu organizatorii și toată lumea a  fost de acord să participe persoanele 

vaccinate. 

De vineri, din acest weekend, putem să ne vaccinăm oriunde în centrele Pfizer şi 

Moderna doar cu buletinul, fără niciun fel de programare. Astăzi a fost 

problemă cu prea multe persoane care au încercat în același timp, vreo 40.000 de 

persoane. Este o platformă pe care am făcut-o anul acesta, nu este perfectă. Îmi 

cer scuze pentru cei care au avut de așteptat, a afirmat prim-ministrul, după 

şedinţa de Guvern. 

Cu privire la reîntoarcerea în prezență fizică a tuturor elevilor la cursuri, Florin 

Cîțu crede că este important să avem tot personalul din sistemul de învățământ 

vaccinat. 

(Sursa: stiri.tvr.ro) 
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 Kelemen Hunor: România va semna acord cu Ungaria în privința 

recunoașterii reciproce a certificatelor de vaccinare 

Liderul UDMR, Kelemen Hunor, anunță că în cteva zile va fi semnat acordul 

dintre România și Ungaria, în privința recunoașterii reciproce a certificatelor de 

vaccinare românești și maghiare, relatează publicația hirado.hu, citând cotidianul 

Krónika. 

Vicepremierul Kelemen Hunor a spus că în cadrul întrevederii dintre miniştrii de 

externe ai României şi Ungariei, care a avut loc săptămâna trecută, la Gyula, 

ambele părţi şi-au exprimat intenţia de a încheia acest acord. 

„Şi eu am vorbit cu premierul Florin Cîţu despre acest acord, dar a făcut-o şi 

ministrul de externe Bogdan Aurescu. Prim-ministrul a dat dovadă de deschidere în 

această privinţă”, a afirmat Kelemen, citat de Krónika. 

Deocamdată nu este clară forma prin care va fi adoptat acest acord. Ar putea fi 

vorba fie de un act interministerial, fie de o hotărâre de guvern, un memorandum 

sau o notă de afaceri interne. 

Kelemen Hunor a mai spus că un astfel de acord cu privire la recunoaşterea 

reciprocă a certificatelor de vaccinare se referă 

numai la libera circulaţie, nu şi la alte drepturi pe care le conferă posesorilor 

certificatul de imunitate emis în Ungaria sau România. 

În acelaşi timp, şeful UDMR a relatat că l-a informat pe Levente Magyar, 

secretarul de stat pentru relaţiile cu Parlamentul 

ungar în cadrul Ministerului Afacerilor Externe din Ungaria, cu privire la faptul că 

maghiarii din Transilvania care au dublă 

cetăţenie şi care deţin un certificat de vaccinare românesc, după ce au fost vaccinaţi 

în România, nu pot primi un certificat de 

vaccinare maghiar, respectiv nu pot beneficia de drepturile care le sunt acordate 

maghiarilor din Ungaria care au fost vaccinaţi. 

 În prezent, pe teritoriul Ungariei pot intra fără carantină, doar cetăţenii maghiari 

care deţin un certificat de imunitate emis de autorităţile ungare, adică doar cei care 

au fost vaccinaţi în Ungaria, excepția vizând persoanele care călătoresc în interes 

de afaceri sau care petrec maximum 24 de ore pe teritoriul țării. 

https://hirado.hu/2021/05/05/coronavirus-hunor-kelemen-se-pregateste-un-acord-cu-privire-larecunoasterea-reciproca-a-certificatelor-de-vaccinare-maghiare-siromanesti/
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Până în prezent, Ungaria a încheiat un astfel de acord cu privire la circulaţia liberă 

în urma recunoaşterii reciproce a certificatelor de vaccinare cu Muntenegru, Serbia, 

Slovenia şi Bahrain. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Nicolae Ciucă participă la Consiliul Afaceri Externe în formatul miniştrilor 

Apărării din UE 

Ministrul Nicolae Ciucă va participa joi, la Bruxelles, la Reuniunile Consiliului 

Afaceri Externe (CAE) în formatul miniştrilor Apărării, Comitetului Director al 

Agenţiei Europene de Apărare (EDA) şi Comitetului Director al Centrului Satelitar 

al UE (SATCEN). 

 

Reuniunile vor fi prezidate de Înaltul Reprezentant al Uniunii Europene pentru 

Afaceri externe şi politică de securitate, Josep Borrell, a informat MApN. 

 

Reuniunea CAE va avea ca temă principală instrumentul de orientare strategică - 

Busola Strategică, discuţiile fiind axate pe pilonul privind gestionarea crizelor. 

 

Miniştrii Apărării din statele membre UE vor fi invitaţi să ofere direcţionări 

privind modalităţile de consolidare a eficacităţii şi flexibilităţii palierului 

operaţional, precum şi privind îmbunătăţirea nivelului de disponibilitate al forţelor 

şi capabilităţilor pentru misiunile şi operaţiile UE. Agenda reuniunii include şi un 

prânz de lucru cu participarea secretarului general al NATO, prilej cu care vor fi 

abordate eforturile operaţionale în zonele de interes comun pentru ambele 

organizaţii. 

În marja reuniunii CAE, miniştrii vor participa la reuniunea Comitetului Director 

al EDA şi vor avea discuţii privind modul de implementare a recomandărilor 

formulate în cadrul raportului Procesului anual de analiză coordonată a apărării 

2020 şi utilizarea oportunităţilor colaborative aferente domeniilor prioritare pentru 

dezvoltarea de capabilităţi militare la nivel european. 
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De asemenea, ei vor participa la reuniunea Comitetului Director al SATCEN, 

organizată în premieră în format ministerial. Cu această ocazie, va fi discutat şi 

adoptat un set de concluzii privind nivelul de ambiţie dorit de statele membre 

pentru dezvoltarea capacităţii centrului.  

(Sursa: Agerpres) 

 

 Comisia Europeană a aprobat formarea noului ELI-ERIC fără laserul de la 

Măgurele 

România a fost oficial exclusă din consorțiul european ELI-ERIC, aprobat de 

Comisia Europeană pe 5 mai 2021. Decizia vine după ce anul trecut partenerii din 

Ungaria și Cehia, alături de care în 2012 România a primit finanțare din partea 

Comisiei Europene pentru a demara proiectul paneuropean de cercetare Extreme 

Light Infrastructure (ELI), au cerut alcătuirea acestui consorțiu fără laserul de la 

Măgurele și sistemul de fascicul gamma, cel mai mare și mai important pilon din 

cadrul întregului proiect. 

Comunicatul publicat de conducerea proiectului pe eli-laser.eu anunță că țara 

noastră se poate alătura ulterior consorțiului, însă nu precizează în ce calitate 

putem face asta. Amintim că depunerea documentației pentru alcătuirea acestui 

nou ERIC a fost făcută fără știința autorităților române, a declarat la vremea aceea 

secretarul de stat Dragoș Ciuparu. „Mă surprinde că ELI Delivery Consortium nu a 

contactat partea română pentru discuții, în vederea constituirii ERIC. ELI Delivery 

Consortium (ELI DC) este un ONG care a fost înființat cu sediul la Bruxelles, 

pentru pregătirea ERIC și la inițiativa României, în 2011”, a spus Ciuparu pentru 

Edupedu.ro acum un an. 

 Amintim că pentru a putea face parte din consorțiul ERIC, România a depus 

în februarie 2021 un memorandum pentru a fi acceptată ca membru 

observator, ceea ce ar însemna că nu vom avea dreptul de vot în Adunarea 

Generală a ELI-ERIC. România poate să devină membru gazdă dacă reușim 

să negociem cu statele membre ELI-ERIC în acest sens.  

 

https://eli-laser.eu/news/eli-eric-officially-established-by-the-european-commission/?fbclid=IwAR3CWRAomWQw8mwcZm_ra21-bVRC7Jmc8SIgG724LKpwH-Dsj2TaMU_iFDM
https://www.edupedu.ro/document-ministrul-cercetarii-guvernul-a-depus-un-memorandum-pentru-statutul-de-observator-in-cadrul-consortiului-eli-eric-secretar-de-stat-excluderea-romaniei-ca-membru-gazda-avand-cel-mai-puter/
https://www.edupedu.ro/document-ministrul-cercetarii-guvernul-a-depus-un-memorandum-pentru-statutul-de-observator-in-cadrul-consortiului-eli-eric-secretar-de-stat-excluderea-romaniei-ca-membru-gazda-avand-cel-mai-puter/
https://www.edupedu.ro/document-ministrul-cercetarii-guvernul-a-depus-un-memorandum-pentru-statutul-de-observator-in-cadrul-consortiului-eli-eric-secretar-de-stat-excluderea-romaniei-ca-membru-gazda-avand-cel-mai-puter/
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„Comisia Europeană a luat mult așteptata decizie de a stabili ca proiectul Extreme 

Light Infrastructure (ELI) să devină un European Research Infrastructure 

Consortium (ERIC). Infrastructura ELI este formată din cele mai mari centre de 

cercetare din domeniul laserelor din lume. Țările gazdă, Cehia și Ungaria, au 

aplicat pentru asta în luna mai 2020. Decizia de a aproba aplicația vine după ani de 

negocieri”, se arată în comunicatul de presă de pe eli-laser.eu. 

„Această decizie înseamnă că toate locațiile unde se află laboratoarele acestea pot 

opera acum împreună legal, ca o singură organizație”, a declarat Allen Weeks, 

directorul general al ELI Delivery Consortium (ELI DC). 

Un ERIC este o entitate legală unică, formată pe baza legislației europene din 

domeniul infrastructurii de cercetare și este o organizație internațională ai cărei 

membri sunt țări care contribuie științific și financiar în cadrul consorțiului. În 

cazul ELI-ERIC, Cehiei și Ungariei li s-au alăturat Italia și Lituania ca membri 

fondatori, iar Germania și Bulgaria s-au alăturat în calitate de membri observatori. 

Și alte țări ar fi exprimat intenția de a se alătura, se mai precizează în comunicat. 

„Mai există un al treilea pilon ELI care se construiește în România, lângă 

București. Laboratorul ELI-NP (Extreme Light Infrastructure – Nuclear Physics), 

care este așteptat să se alăture celorlalte două facilități ELI în cadrul noului ERIC”, 

se arată în comunicatul de presă. 

Astfel, deși este una din cele trei țări fondatoare și are cel mai mare și mai 

important pilon de cercetare dintre acestea, România a fost lăsată pe dinafară de 

partenerii alături de care a plecat la drum, Ungaria și Cehia. 

De ce nu se află ELI-NP – pilonul din România – alături de Cehia și Ungaria? 

Secretarul de stat însărcinat cu Cercetarea Dragoș Ciuparu a declarat anul trecut 

pentru Edupedu.ro că este surprins de faptul că „ELI Delivery Consortium nu a 

contactat partea română pentru discuții în vederea constituirii ERIC”. 

Întrebat dacă există un conflict între România și celelalte două state din 

proiectul paneuropean de cercetare, Ciuparu a răspuns: „Din punctul meu de 

vedere, în niciun caz nu este vorba de un conflict între România, Cehia si Ungaria, 

în zona științifică. Din punct de vedere al laserului, ELI-NP este funcțional, este în 

faza derulării experimentelor de comisionare, care vor fi finalizate în iulie.  

https://eli-laser.eu/news/eli-eric-officially-established-by-the-european-commission/?fbclid=IwAR3CWRAomWQw8mwcZm_ra21-bVRC7Jmc8SIgG724LKpwH-Dsj2TaMU_iFDM
https://www.edupedu.ro/laserul-de-la-magurele-lasat-in-ofsaid-de-partenerii-din-cehia-si-ungaria-care-au-depus-la-comisia-europeana-cerere-sa-formeze-consortiu-de-infrastructura-de-cercetare-dragos-ciuparu-secretar-de-st/
https://www.edupedu.ro/laserul-de-la-magurele-lasat-in-ofsaid-de-partenerii-din-cehia-si-ungaria-care-au-depus-la-comisia-europeana-cerere-sa-formeze-consortiu-de-infrastructura-de-cercetare-dragos-ciuparu-secretar-de-st/
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Există o întârziere în ce privește Sistemul Fascicul Gamma [al doilea echipament 

după laserul de mare putere – N. Red.], dar al doilea contract prin care se 

construiește acest sistem este în termen. Disputa trecută va fi tranșată în instanță 

și nu pot comenta, dar contractul se derulează conform planificării”. 

„De unde a pornit decuplarea? Nu aș putea să vă spun. La prima mea întâlnire cu 

dl Jean-Eric Paquet de la DG Research [directorul general al Departamentului 

Cercetare și Inovare de la Comisia Europeană – N. Red.], dânsul și-a exprimat 

interesul de avea o discuție pe subiectul ELI. La a doua întâlnire, de la sfârșitul 

lunii februarie, eram pregătit să abordăm subiectul, i-am spus ca din punctul 

nostru de vedere problema cu Sistemul Gamma e un litigiu comercial și că atâta 

timp cât se află în instanță, nu văd ce putem face noi”, a declarat Ciuparu. 

Oficialul a anunțat că „probabil vom trimite o scrisoare comisarului Mariya 

Gabriel [comisar european pentru cercetare și educație – N. Red.], în care ne vom 

prezenta punctul de vedere că în opinia noastră propunerea de constituire a unui 

ERIC cu doar 2 din cei 3 pillars [piloni, fondatori – N. Red.] contravine deciziei 

Comisiei Europene de aprobare a infrastructurilor de cercetare din cele 3 state și 

că suntem deschiși în continuare discuțiilor. Că România vrea să se alăture 

consorțiului, dar că procesul de negociere trebuie să continue și să fie ascultat și 

punctul de vedere al României”. 

A fost ignorat până acum punctul de vedere al României? „Au fost niște 

discuții prin care se susțineau anumite decizii la nivelul ERIC care în opinia 

noastră erau anormale. Se refereau la faptul că pentru ca să poți să angajezi, de 

exemplu, o femeie de serviciu la ELI-NP [pilonul din România reprezentat de 

Laserul de la Măgurele – N. Red.] trebuia să obții aprobarea ERIC. Iar controlul 

mergea până la aplicarea experimentelor. Deci foarte multe decizii anormal 

ridicate la nivel de ERIC, ceea ce însemna că se pierdea foarte mult din 

independența științifică, funcțională și administrativă a tuturor pilonilor. În 

condițiile astea, România a expus niște puncte de vedere și, la un moment dat, s-a 

întrerupt dialogul”. 
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Până la urmă, de ce să nu cedeze laserul de la Măgurele puterea decizională 

către ERIC? 

„Nu prea este normal. Această infrastructură de cercetare a fost construită din 

fonduri pentru dezvoltare regională. Cu alte cuvinte, ELI-NP trebuie să creeze 

dezvoltare regională în zona în care se află, respectiv București-Ilfov. Deci să 

genereze proiecte care să duca la dezvoltare de companii. Dacă ERIC ar lua 

deciziile astea, România nu ar mai avea niciun control pe dezvoltarea de 

tehnologii pe ceea ce se face la ELI și am putea să nu ne mai atingem indicatorii 

din proiect. Ne așteptăm să apară companii care să aplice rezultatele cercetării. 

Dacă agenda de cercetare este stabilită de ERIC, ceea ce nu este în regulă, pentru 

că facilitatea ea a fost construită din banii alocați României… Nu se poate cu 

banii României să construiești o infrastructură care să fie coordonată de Lituania, 

de exemplu”, a afirmat Ciuparu, pentru Edupedu.ro. 

Secretarul de stat a precizat că „noi intenționăm să dezvoltăm niște proiecte, să 

facem de exemplu oglinzi pentru sistemul laser, pe care le face Universitatea 

Osaka. O astfel de oglindă costă în jur de 3.000 de euro și se ‘prăjește’ în câteva 

pulsuri. Este extrem de important să fie făcută la noi în curte. Nici măcar Thales 

nu face oglinzile astea, le ia de la Osaka. Universitatea Osaka și-a făcut aici [la 

Măgurele – N. Red.] un birou și are un reprezentant care a fost de acord ca 

această tehnologie să fie treptat preluată direct la noi în curte. Și am putea face 

aceste oglinzi nu doar pentru ELI, ci și pentru alte infrastructuri din Europa. Iar o 

oglindă de 3.000 de euro înglobează muncă înalt calificată”. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

 Comisia Europeană și-a actualizat strategia industrială. Aceasta se 

concentrează pe IMM-uri 

Comisia a adoptat miercuri actualizarea strategiei industriale a Uniunii Europene, 

pentru a-și adapta obiectivele la noile circumstanţe ale crizei provocate de 

pandemia de COVID-19. Scopul: o economie mai sustenabilă, digitală, rezilientă şi 

competitivă la nivel mondial, se arată într-un comunicat al Executivului comunitar, 

citat de Agerpres. Strategia actualizată se concentrează pe IMM-uri, pentru care 

prevede sprijin financiar şi măsuri adaptate.  



CNSLR Fratia |  Revista Presei 6 mai 2021 36 

 

Comisia va propune un instrument pentru situaţii de urgenţă al pieţei unice – o 

soluţie structurală pentru asigurarea liberei circulaţii a persoanelor, bunurilor şi 

serviciilor în cazul unor crize viitoare. 

Strategia actualizată reafirmă priorităţile stabilite în comunicarea din martie 2020, 

publicată cu o zi înainte ca OMS să declare epidemia de COVID-19 drept 

pandemie. Strategia propune noi măsuri menite să consolideze rezilienţa pieţei 

unice, îndeosebi în perioade de criză. Ea abordează necesitatea de a înţelege mai 

bine relaţiile de dependenţă din anumite domenii strategice cheie şi prezintă un set 

de instrumente pentru reducerea acestor dependenţe. Ea oferă şi noi măsuri de 

accelerare a dublei tranziţii verzi şi digitale. 

Strategia actualizată se concentrează pe IMM-uri, pentru care prevede sprijin 

financiar şi măsuri adaptate, menite să le ofere, atât acestora, cât şi firmelor nou-

înfiinţate, posibilitatea de a îmbrăţişa dubla tranziţie. Comisia intenţionează să îl 

numească pe Vazil Hudak în calitate de reprezentant pentru IMM-uri. Numirea sa 

este în curs de finalizare. 

Tot miercuri, Comisia a adoptat propunerea de regulament privind subvenţiile 

străine care denaturează piaţa unică. Aceasta este un element-cheie pentru 

concretizarea strategiei industriale europene prin asigurarea unor condiţii 

concurenţiale egale şi prin promovarea unei pieţe unice echitabile şi competitive. 

Strategia industrială actualizată publicată miercuri se axează pe următoarele 

domenii-cheie: consolidarea rezilienţei pieţei unice, reducerea dependenţelor 

strategice ale UE, şi accelerarea dublei tranziţii. Piaţa unică a fost pusă la grea 

încercare de restricţiile la nivelul aprovizionării, de închiderea frontierelor şi de 

fragmentarea generate de pandemia de COVID-19. Criza a scos în evidenţă nevoia 

extrem de importantă de a menţine libera circulaţie a persoanelor, bunurilor, 

serviciilor şi capitalurilor în cadrul pieţei unice, precum şi necesitatea de a conlucra 

la consolidarea rezilienţei acesteia la perturbări. 

 

În acest scop, Comisia va lua mai multe măsuri: va propune un instrument pentru 

situaţii de urgenţă al pieţei unice – o soluţie structurală pentru asigurarea liberei 

circulaţii a persoanelor, bunurilor şi serviciilor în cazul unor crize viitoare.  
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Instrumentul va garanta mai multă transparenţă şi solidaritate şi va contribui la 

soluţionarea deficitelor de produse critice prin accelerarea punerii la dispoziţie a 

acestor produse şi prin consolidarea cooperării în materie de achiziţii publice şi va 

veghea la respectarea deplină a prevederilor din Directiva privind serviciile pentru 

a se asigura că statele membre îşi respectă obligaţiile existente, inclusiv obligaţia 

de notificare, în vederea identificării şi eliminării unor potenţiale noi bariere. 

De asemenea, Executivul comunitar va întări supravegherea pe piaţă a 

produselor, oferind autorităţilor naţionale sprijin pentru a-şi mări capacitatea şi 

pentru a accelera digitalizarea inspectării produselor şi a colectării de date; va 

mobiliza investiţii semnificative pentru a sprijini IMM-urile, va concepe şi va 

implementa sisteme de soluţionare alternativă a litigiilor pentru a elimina 

întârzierile în efectuarea plăţilor către IMM-uri, precum şi pentru a oferi măsuri de 

combatere a riscurilor de insolvenţă care afectează IMM-urile. 

 “Dependențele UE” 

Deschiderea către comerţ şi investiţii este un punct forte şi o sursă de creştere şi de 

rezilienţă pentru UE, care este un importator şi exportator major. Pandemia a avut 

însă ca rezultat şi o conştientizare pe scară mai largă a necesităţii de a analiza şi de 

a soluţiona dependenţele strategice, atât tehnologice, cât şi industriale. Comisia a 

efectuat o analiză “de jos în sus” bazată pe date despre comerţ: dintre cele 5.200 de 

produse importate în UE, o analiză iniţială a identificat 137 de produse (care 

reprezintă 6% din valoarea totală a importurilor de mărfuri în UE) din ecosisteme 

sensibile, faţă de care UE este foarte dependentă – mai ales din industriile mari 

consumatoare de energie (de exemplu materiile prime) şi din ecosistemele sanitare 

(de exemplu principiile active), precum şi în ceea ce priveşte alte produse relevante 

pentru sprijinirea dublei transformări verzi şi digitale. 34 de produse (care 

reprezintă 0,6% din valoarea totală a importurilor de mărfuri în UE) sunt potenţial 

mai vulnerabile, dat fiind eventualul lor potenţial scăzut de ulterioare diversificare 

şi înlocuire cu producţia UE. Din analiză a reieşit că şi în domeniul tehnologiilor 

avansate există o serie de provocări şi dependenţe. 
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Executivul comunitar a prezentat rezultatele a şase bilanţuri aprofundate în 

domeniul materiilor prime, bateriilor, principiilor active, hidrogenului, 

semiconductorilor, tehnologiilor de tip cloud şi tehnologiilor de vârf, oferind 

informaţii suplimentare despre originea dependenţelor strategice şi impactul 

acestora. 

CE va lansa o a doua etapă de revizuire a potenţialelor dependenţe în domenii-

cheie, inclusiv în ceea ce priveşte produsele, serviciile sau tehnologiile esenţiale 

pentru dubla tranziţie, precum sursele regenerabile de energie, stocarea energiei şi 

securitatea cibernetică, şi va dezvolta un sistem de monitorizare cu ajutorul 

Observatorului pentru tehnologii critice al Comisiei; 

Executivul comunitar precizează că depune eforturi în vederea diversificării 

lanţurilor de aprovizionare internaţionale şi a încheierii de parteneriate 

internaţionale pentru a spori gradul de pregătire pentru situaţii de criză; sprijină 

noile alianţe industriale în domenii strategice în care astfel de alianţe ar fi cel mai 

bun instrument de accelerare a unor activităţi care nu s-ar dezvolta altfel. Se va 

sprijini crearea de alianţe industriale atunci când acestea atrag investitorii privaţi 

pentru a discuta noi parteneriate şi modele de afaceri într-un mod deschis, 

transparent şi loial şi atunci când au un potenţial de inovare şi de creare de locuri 

de muncă de înaltă calitate. Alianţele oferă o platformă care, în principiu, este 

amplă şi deschisă şi vor acorda o atenţie deosebită incluziunii firmelor nou-

înfiinţate şi IMM-urilor. 

Comisia pregăteşte lansarea Alianţei pentru procesoare şi tehnologiile 

semiconductorilor şi a Alianţei pentru date industriale, tehnologii de vârf şi 

tehnologii de tip cloud şi are în vedere pregătirea unei Alianţe pentru lansatoare, 

precum şi a unui sistem de aviaţie cu emisii zero. 

Executivul comunitar sprijină eforturile statelor membre de a-şi pune laolaltă 

resursele publice prin intermediul proiectelor importante de interes european 

comun (PIIEC) în domenii în care piaţa nu poate face, de una singură, inovaţii 

revoluţionare, putând fi oferit sprijin din bugetul UE; şi anunţă o strategie şi o 

posibilă modificare legislativă pentru o poziţie mai puternică de lider în ceea ce 

priveşte stabilirea de standarde, inclusiv în domeniul serviciilor pentru 

întreprinderi, lucrând totodată în mod deschis cu alte părţi în domenii de interes 

reciproc. 
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Strategia industrială 2020 a anunţat acţiuni de sprijinire a tranziţiei verzi şi digitale 

a industriei UE, însă pandemia a afectat drastic viteza şi amploarea acestei 

transformări. Prin urmare, Comisia creionează o serie de măsuri noi de sprijinire a 

argumentelor economice în favoarea dublei tranziţii verzi şi digitale, prin definirea 

unor parcursuri de tranziţie împreună cu industria, autorităţile publice, partenerii 

sociali şi alte părţi interesate, acolo unde este necesar, începând cu turismul şi cu 

industriile mari consumatoare de energie. 

Executivul comunitar va asigura un cadru de reglementare coerent pentru atingerea 

obiectivelor deceniului digital al Europei şi a dezideratelor pachetului legislativ 

“Pregătiţi pentru 55”, inclusiv prin accelerarea adoptării surselor regenerabile de 

energie şi prin asigurarea accesului la energie electrică decarbonizată, disponibilă 

din abundenţă, la preţuri rezonabile. 

De asemenea, CE va pune la dispoziţia IMM-urilor a unor consilieri în materie de 

sustenabilitate şi sprijinirea modelelor de afaceri bazate pe date pentru a valorifica 

la maximum dubla tranziţie verde şi digitală şi va realiza investiţii în vederea 

perfecţionării şi a recalificării pentru a sprijini dubla tranziţie. 

“Prin strategia industrială actualizată pe care o prezentăm astăzi vrem să ne 

asigurăm că industriile europene au tot ce le trebuie ca să pună în mişcare dubla 

transformare digitală şi verde a economiei, asigurând, totodată, competitivitatea 

acestor industrii, inclusiv în contextul redresării în urma crizei provocate de 

pandemia de COVID-19. Această strategie necesită noi investiţii, în oameni, în 

tehnologii şi într-un cadru de reglementare adecvat, care să garanteze echitatea şi 

eficienţa. Prin sprijinul oferit instrumentelor-cheie pe care le avem deja la 

dispoziţie şi prin extinderea sferei lor de cuprindere arătăm azi că am desprins o 

serie de învăţăminte şi ne reafirmăm angajamentul de a colabora cu actorii 

economici din întreaga Europă”, a afirmat Margrethe Vestager, vicepreşedintele 

executiv pentru o Europă pregătită pentru era digitală. 

La rândul său, Valdis Dombrovskis, vicepreşedintele executiv pentru o economie 

în serviciul cetăţenilor, a declarat că în perioadele de criză este imperios necesar să 

existe, la nivel mondial, de lanţuri de aprovizionare reziliente, deoarece ele 

contribuie la absorbţia şocurilor şi la accelerarea redresării. “Odată cu ieşirea din 

pandemia de COVID-19, strategia noastră industrială actualizată urmăreşte să 



CNSLR Fratia |  Revista Presei 6 mai 2021 40 

 

asigure Europei poziţia de lider industrial mondial, conferindu-i un avantaj 

competitiv în domeniul tehnologiilor digitale şi verzi. Vom căuta să cooperăm, ori 

de câte ori va fi posibil, cu parteneri care ne împărtăşesc viziunea, pentru a sprijini 

comerţul deschis, echitabil şi bazat pe norme, pentru a reduce dependenţele 

strategice şi pentru a dezvolta noi standarde şi reglementări, toate acestea fiind 

esenţiale pentru forţa noastră economică. În acelaşi timp, suntem pregătiţi să 

acţionăm autonom ori de câte ori va trebui să ne apărăm de practicile neloiale şi să 

protejăm integritatea pieţei unice”, a adăugat Valdis Dombrovskis. 

(Sursa: economedia.ro) 

 

 Potrivit OECD, șansele semnării unui acord global cu privire la modul în 

care sunt impozitate companiile multinaționale nu au fost niciodată mai mari. 

În același timp, FMI avertizează că lipsa unui acord fiscal riscă să ducă la un 

război comercial mondial. 

Organizația pentru Cooperare și Dezvoltare Economică (OECD) și-a propus să 

ajungă până la mijlocul anului 2021 la un consens între cele 140 de țări care 

negociază de ani de zile. Optimismul OECD este alimentat de sprijinul 

administrației Biden care pledează pentru impunerea unui impozit global. 

„Șansele de succes nu au fost niciodată mai mari, deoarece există o dorință reală 

din toate părțile de a încheia această chestiune”, a declarat Pascal Saint-Amans, 

director al Centrului pentru Taxe din cadrul OECD. Totuși, acesta a adăugat că nu 

crede că toate problemele ar putea fi rezolvate în totalitate până în iulie și că ar 

putea dura până în octombrie până la finalizarea unui acord. 

Directorul FMI a declarat, de asemenea, că un astfel de acord multilateral este 

singura soluție pentru a se asigura că firmele multinaționale foarte profitabile 

plătesc destule taxe în locațiile unde își desfășoară afacerile, cum este cazul țărilor 

cu venituri mici.  

Pandemia și criza climatică prezintă oportunități pentru regândirea sistemului 

internațional de impozitare, FMI susținând un acord în acest sens pentru a evita 

eventualele conflicte care ar putea genera pierderi comerciale din toate părțile.  
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Discuțiile sunt organizate în jurul a două aspecte: cum se impozitează activitățile 

digitale transfrontaliere ale multinaționalelor și o rată minimă globală de 

impozitare a societăților. Pentru primul aspect, Administrația Biden a sugerat un 

domeniu de aplicare mai larg, care ar depăși afacerile digitale și s-ar concentra pe 

profiturile celor mai mari 100 de companii care au beneficiat cel mai mult de 

globalizare. 

Cu privire la al doilea număr, Casa Albă a propus o rată minimă a impozitului pe 

profit de 21%, mult mai mare decât cele 12,5% pe care discuțiile s-au concentrat 

până acum. Saint-Amans se îndoiește că țările vor fi de acord cu o rată atât de 

mare, dar a adăugat că are mari speranțe că se poate găsi un acord privind o rată 

ușor mai mică. 

(Sursa: biziday.ro) 

 

 UE caută să-și creeze o unitate militară care să fie pregătită să intervină 

rapid în situații de criză internațională 

Potrivit Reuters, Uniunea Europeană s-ar afla într-o nouă încercare de a-și crea o 

forță militară care să fie pregătită să intervină rapid în situații de criză 

internațională.  O primă încercare în sensul acesta a avut loc în urmă cu 20 de ani. 

De această dată, 14 țări membre, inclusiv Franța și Germania, s-ar fi exprimat 

pozitiv în privința necesității formării unei unități militare care să fie la dispoziția 

Uniunii Europene, scrie Reuters citând, sub protecția anonimatului, „un înalt 

oficial al UE”. 

Conform sursei citate, oficialii țărilor membre s-ar fi exprimat în favoarea 

înființării unei unități militare cu 5.000 de soldați, care să fie dotată cu nave și 

avioane, pentru a ajuta guvernele străine democratice care au nevoie de ajutor 

urgent. 

Miniștrii apărării din UE vor dezbate această propunere, joi, într-o reuniune 

periodică prezidată de șeful politicii externe a UE, Josep Borrell, care a criticat 

blocul pentru reticența de a interveni mai mult în străinătate, în special în țări 

precum Libia. 
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Cele 14 țări  care își doresc o unitate specială militară la nivelul UE sunt Austria, 

Belgia, Cipru, Republica Cehă, Germania, Grecia, Franța, Irlanda, Italia, 

Luxemburg, Țările de Jos, Portugalia, Slovenia și Spania. 

Discutată pentru prima dată în 1999, UE a înființa de abia în 2007 o unitate cu 

grupuri de luptă de 1.500 de persone, pentru a răspunde la crize internaționale. 

Aceaste grupuri nu au fost însă niciodată folosite. În prezent, aceste grupuri de 

luptă ar putea forma baza  noii unități militare, scrie Reuters. 

În mod tradițional, UE s-a bazat pe NATO – condusă de SUA – pentru acțiuni 

militare, dar de-a lungul timpulului președinții SUA, în special Donald Trump, au 

cerut liderilor europeni să facă mai mult pentru propria securitate, în special la 

frontierele sale, chiar dacă NATO rămâne angajată în apărarea Europei. 

(Sursa: G4Media.ro) 

 

https://www.reuters.com/world/europe/eu-seeks-rapid-response-military-force-two-decades-after-first-try-2021-05-05/

